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Nytt avfallsinsamlingssystem i Gamla Stan 
Skrivelse från Carin Jämtin (S) 

 

 

Borgarrådsberedningen föreslår att kommunstyrelsen beslutar följande. 

Skrivelse från Carin Jämtin (S) om ”Nytt avfallsinsamlingssystem i Gamla Stan” 

anses besvarad med vad som anförs i denna promemoria. 

 

 

 

Föredragande borgarrådet Ulla Hamilton anför följande. 

 

Ärendet 

 

Carin Jämtin (S) har i en skrivelse den 17 juni 2009 till kommunstyrelsen föreslagit 

”Nytt avfallsinsamlingssystem i Gamla Stan”. I skrivelsen föreslås att system med 

sopsugar installeras i Gamla Stan i syfte att öka källsorteringen och minska trafiken i 

Gamla Stan. Detta föreslås ske i samverkan med staten, företagare, entreprenörer och 

miljöorganisationer. 

 

Beredning 

 

Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret och trafik- och renhållningsnämn-

den. 

Stadsledningskontoret är generellt positivt till sopsug som ett miljövänligt och ra-

tionellt sätt att hantera avfall. En förväntat hög investeringskostnad gör dock att den-

na fråga måste underställas budgetbehandling innan ansvarig nämnd kan få ett upp-

drag i enlighet med skrivelsens förslag. 

Trafik- och renhållningsnämnden ställer sig positiv till sopsug i äldre bebyggelse 

med dåliga hämtförhållanden, men ser praktiska och ekonomiska fördelar med att 

välja ett annat område än Gamla Stan. 

 

Mina synpunkter 

 

Utöver det självklara med maskinella hämtsystem i nyproduktion ser jag positivt på 

en framtida utbyggnad av sopsugsystem i äldre bebyggelse med dåliga hämtförhål-

landen. Maskinella hämtsystem för avfall är ett modernt, miljövänligt och rationellt 

sätt att hantera avfall. 

Vad gäller Gamla Stan anser jag i likhet med trafik- och renhållningsnämnden att 

det finns praktiska och ekonomiska fördelar med att välja ett annat försöksområde än 

just Gamla Stan.  

En utbyggnad av maskinella hämtsystem är dessutom förenad med höga invester-

ingskostnader, varför det är rimligt att avvakta resultaten av pågående utredningar 
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om huvudmannaskap för sopsugsanläggningar samt om möjligheterna att införa sop-

sug i olika typer av områden. 

Jag föreslår att borgarrådsberedningen föreslår kommunstyrelsen besluta följande. 

Skrivelse från Carin Jämtin (S) om ”Nytt avfallsinsamlingssystem i Gamla Stan” 

anses besvarad med vad som anförs i denna promemoria. 

 

Stockholm den 19 november 2010 

 

ULLA HAMILTON 

 

 

Bilagor 

1. Reservationer m.m. 

2. Skrivelse angående nytt avfallsinsamlingssystem i Gamla Stan 

 

Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådets förslag. 

 

Särskilt uttalande gjordes av borgarråden Carin Jämtin, Roger Mogert och Tomas 

Rudin (alla S) enligt följande.  

 
Inledningsvis är det uppskattat att borgarrådet Hamilton ser positivt på en framtida utbyggnad 

av sopsugsystem i äldre bebyggelse med dåliga hämtförhållanden. Vi anser att det är viktigt 

att i största möjliga mån prioritera området Gamla stan för ett sådant system då problemen 

med nedskräpningen i området är särskilt problematiskt och dessutom att området har ett 

mycket stort värde ur turist- och nöjessynpunkt. Detta kan göra det motiverat att staden satsar 

extra resurser för att få ett system med sopsugar att fungera just här. 

 

Särskilt uttalande gjordes av borgarrådet Per Bolund (MP) enligt följande.  

 
För att komma tillrätta med de avfallsproblem som finns i staden idag, krävs en rad olika 

åtgärder. Främst handlar det om att minimera uppkomsten av avfall samt att öka källsorter-

ingen, återanvändningen och återvinningen av de restprodukter som ändå uppkommer. 

 Att installera sopsugar i nybyggda och befintliga bostadsområden kan vara ett sätt att på ett 

funktionellt sätt hantera det avfall som uppkommer. Det är ett rationellt system som är smi-

digt i trånga bostadsområden och det minimerar dessutom transporterna. Ett sopsugsystem får 

dock inte leda till att andelen utsorterat material minskar. 
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ÄRENDET 

 

Carin Jämtin (S) har i en skrivelse den 17 juni 2009 till kommunstyrelsen föreslagit 

”Nytt avfallsinsamlingssystem i Gamla Stan”. I skrivelsen föreslås att system med 

sopsugar installeras i Gamla Stan i syfte att öka källsorteringen och minska trafiken i 

Gamla Stan. Detta föreslås ske i samverkan med staten, företagare, entreprenörer och 

miljöorganisationer. 

 

BEREDNING 

 

Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret och trafik- och renhållningsnämn-

den. 

 

Stadsledningskontoret 

 

Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande daterat den 29 september 2009 har i hu-

vudsak följande lydelse. 

 

Det finns två olika sopsugssystem, stationärt och mobilt. Stationärt sopsugssystem innebär 

att avfallet samlas in med hjälp av luft i ett automatiskt vakuumsystem. Det transporteras 

sedan via rör i marken från nedkasten till stora uppsamlingscontainrar, som är placerade i en 

terminal. Containrarna hämtas sedan med hjälp av fordon. 

Det mobila sopsugssystemet använder specialfordon som ansluter till en så kallad dock-

ningspunkt som i sin tur ansluter till lagringstankar placerade under respektive nedkast. Prin-

cipen är likartad i båda varianterna.  

Stadsledningskontoret erfar att sopsugssystem har flera fördelar. Bland annat så ersätts en 

manuell hantering med en maskinell sådan, med bättre arbetsmiljö som följd. Sopsugssyste-

met kan också lätt anpassas till källsortering. Nackdelen är främst höga investeringskostna-

der, men även att en hög ljudnivå i närheten av vakuumturbinen kan vara störande.   

Stadsledningskontoret är generellt positivt till sopsugen som ett miljövänligt och ratio-

nellt sätt att hantera avfall. En förväntat hög investeringskostnad gör dock att denna fråga 

måste underställas budgetbehandling innan ansvarig nämnd skulle kunna få ett uppdrag i 

enlighet med skrivelsens förslag. En eventuell sopsugslösning får därmed prövas gentemot 

övriga investeringsbehov inom trafik- och renhållningsnämnden. 

Stadsledningskontoret föreslår att kommunstyrelsen anser skrivelsen besvarad med vad 

som anförs i tjänsteutlåtandet. 

 

Trafik- och renhållningsnämnden 

 

Trafik- och renhållningsnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 15 septem-

ber 2009 att 

 

godkänna kontorets utlåtande och överlämna det som svar på remissen. 

 

Reservation anfördes av vice ordföranden Jan Valeskog m.fl. (S), ledamoten Mats 

Lindqvist (MP) och ledamoten Kajsa Stenfelt (V), bilaga 1. 

 

Trafikkontorets tjänsteutlåtande daterat den 20 augusti 2009 har i huvudsak följan-

de lydelse. 
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Trafikkontoret arbetar på bred front med en successiv övergång från manuella till maskinella 

hämtsystem för stadens avfall, vilket ger både bättre arbetsmiljö och rationellare hämtning. 

En form av maskinellt system är sopsug, där avfallet transporteras i rörledningar från in-

kasten till hämtpunkten. Vid stationär sopsug samlas avfallet i en central terminal, varifrån 

det sedan hämtas med containerbil. Vid mobil sopsug samlas avfallet i tankar under sopin-

kasten varifrån det sedan sugs till sopbilen vid tömning. 

I Stockholms innerstad med dess äldre bebyggelse, finns många hämtställen som vid tra-

ditionell hämtning är problematiska framförallt ur arbetsmiljösynpunkt. Installation av sta-

tionära eller mobila sopsugssystem där det är möjligt, skulle i många fall vara en bra lösning, 

som dock är förenad med stora kostnader. Vid nyproduktion av bostadsområden är det idag 

staden som initialt svarar för kostnaderna för sopsugsanläggningarna, vilka sedan övergår i 

byggherrarnas ägo. I befintlig bebyggelse är möjligheten att göra på motsvarande sätt be-

gränsad, eftersom det förutsätter att berörda fastighetsägare är beredda att gemensamt ta över 

ägandet och därmed förknippade kostnader. För närvarande pågår gemensamt mellan Tra-

fikkontoret, Exploateringskontoret och Stadsbyggnadskontoret en utredning av konsekven-

serna om staden skulle ta över huvudmannaskapet för nya sopsugsanläggningar. Utredningen 

kommer att redovisas för nämnden under hösten. 

Ett projekt pågår på Trafikkontoret, där möjligheterna att införa sopsug bedöms för tre 

olika områden i befintlig bebyggelse, varav två i innerstaden. Resultatet kommer att redovi-

sas för nämnden. 

I syfte att samla erfarenheter kommer både tjänstemän och politiker från trafikkontoret 

respektive trafik- och renhållningsnämnden i september att besöka bl a Barcelona. Där har 

stationärt sopsugssystem installerats i den gamla stadskärnan, och erfarenheterna därifrån 

bör kunna vara värdefulla som beslutsunderlag för en eventuell utbyggnad i befintlig, äldre 

bebyggelse i Stockholm. 

Just i Gamla stan har problemen med nedskräpning tidvis varit stora. Där finns också 

många problematiska hämtställen, p g a svårtillgängliga soprum och trånga gator. De trånga 

gatorna skulle dock vara ett problem även vid installation av sopsugssystem, eftersom det 

både är ont om plats för ytterligare rör samt att större delen av gatan blockeras vid själva 

rörläggningen. Andra försvårande och fördyrande omständigheter är sättningsrisker p g a 

dålig stabilitet i marken 

samt att marken är arkeologiskt intressant. En kostnadsuppskattning gjord av Exploate-

ringskontoret (2008), baserad på att både lägenheter, arbetsplatser och papperskorgar i Gam-

la stan ansluts, pekar på en total kostnad om ca 174 miljoner kronor. Kontoret bedömer där-

för att om sopsug ska prövas i äldre bebyggelse, så bör man av praktiska och ekonomiska 

skäl i första hand rikta in sig på något annat område i innerstaden. 
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Bilaga 1 

RESERVATIONER M.M. 

 

Trafik- och renhållningsnämnden 

 

Reservation anfördes av vice ordföranden Jan Valeskog m.fl. (S), ledamoten Mats 

Lindqvist (MP) och ledamoten Kajsa Stenfelt (V) enligt följande.  

 

1 Förvaltningens utlåtande godkänns. 

2 Därutöver anförs följande: 

När utredningarna är klar får nämnden ta ställning till på vilket sätt ett system med sopsu-

gar kan utvecklas. Vi anser att det är viktigt att i största möjliga mån prioritera området Gam-

la stan för ett sådant system då problemen med nedskräpningen i området är särskilt proble-

matiskt och dessutom att området har ett mycket stort värde ur turist- och nöjessynpunkt. 

Detta kan göra det motiverat att staden satsar extra resurser för att få ett system med sopsugar 

att fungera just här. 
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Bilaga 2 

 

 
 


